

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

04 حزيران (يونيو) 2021 🛚 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



تحسّن ظروف العول في السعودية بأسرع وتيرة ونذ 2018

واقترب من المتوسط البالغ 56.9.

وارتفع المؤشر الفرعي للإنتاج، وهو مقياس لنشاط الأعمال، إلى 62 في مايو من 58.7 في ابريل، وهي أقوى وتيرة له منذ أواخر عام 2017.

وكان توقّع صندوق النقد الدولي في تقرير صادر عنه، نمو الاقتصاد السعودي، وهو الأكبر في العالم العربي، 2.1 في المئة هذا العام بعد انكماشه 4.1 في المئة العام الماضي نتيجة الصدمة المزدوجة للجائحة وانخفاض أسعار النفط.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

تحسنت ظروف العمل في السعودية بأسرع وتيرة منذ أكثر من ثلاث سنوات في مايو (أيّار) الماضي، وذلك بفعل تخفيف المملكة للقيود المتعلقة بجائحة

ونما القطاع الخاص غير النفطي للشهر التاسع على التوالي نهاية الشهر الماضي، كما سجلت وتيرة نموه تسارعا للشهر الثاني على التوالي، ليعزز تعافيه من الجائحة والانخفاض غير المسبوق في أسعار النفط العام الماضي. وارتفع مؤشر آي.إتش.أس ماركت لمديري المشتريات في السعودية إلى 56.4 في مايو (أيّار) من 55.2 في ابريل (نيسان)، وهي أسرع وتيرة نمو منذ يناير (كانون الثاني) 2021. كذلك شهد أوضاع الأعمال تحسنا بارزا

■ Working Conditions in Saudi Arabia are Improving at the Fastest Pace Since 2018

Work conditions in Saudi Arabia improved at the fastest pace in more than three years last May, due to the Kingdom easing restrictions related to the Corona pandemic.

The non-oil private sector grew for the ninth month in a row at the end of last month, and the pace of its growth accelerated for the second month in a row, to enhance its recovery from the pandemic and the unprecedented drop in oil prices last year.

The IHS Market Purchasing Managers' Index in Saudi Arabia rose to 56.4 in May from 55.2 in April, the fastest pace of growth since January 2021. Business conditions also witnessed

a significant improvement and approached the average of 56.9. The production sub-index, a measure of business activity, rose to 62 in May from 58.7 in April, its strongest pace since late 2017. In a report issued by the International Monetary Fund, the Saudi economy, which is the largest in the Arab world, was expected to grow by 2.1 percent this year after shrinking by 4.1 percent last year as a result of the double shock of the pandemic and low oil

The source (Al-Arab London Newspaper, Edited)

احتياطي النقد الأجنبي يسجِّل 40.46 هليار دولار

وكانت الاحتياطات سجلت مستوى مرتفعا في مارس (آذار) الماضي، عند 45 مليار دولار، قبل أن تبدأ لاحقا موجة هبوط بفعل التبعات الاقتصادية والنقدية السلبية لفيروس كورونا.

وتضرر رصيد احتياطى النقد الأجنبي لمصر، تحت تأثير تفشى كورونا محليا وخارجيا، وسط تخارج لمستثمرين من أدوات الدين والبورصة المحلية.



المصدر (وكالة الأناضول، بتصرّف)

Foreign Exchange Reserves Amounted to 40.46 Billion Dollars

The Central Bank of Egypt revealed that its foreign exchange reserves increased by 125 million dollars during last May, to reach 40.46 billion dollars.

According to a report issued by the Central Bank of Egypt, the recorded reserves rose during the month of May last month, from 40.343 billion dollars in the previous April.

According to the Ministry of Planning and Economic Development, the foreign reserve covers import needs for a period of eight months.

كشف البنك المركزي المصري، عن ارتفاع احتياطاته من النقد الأجنبي بمقدار 125 مليون دولار خلال مايو (أيار) الماضي، لتبلغ 40.46 مليارا. وبحسب تقرير صادر عن المركزي المصري، فقد صعدت الاحتياطات المسجلة خلال شهر أيّار (مايو) الشهر الماضى، من 40.343 مليار دولار في ابريل (نيسان) السابق.

وبحسب وزارة التخطيط والتنمية الاقتصادية، فإنّ

الاحتياطي الأجنبي يغطى احتياجات الاستيراد لمدة ثمانية شهور.

The reserves recorded a high level last March, at \$ 45 billion, before a decline began later due to the negative economic and monetary consequences of the Corona virus.

The balance of the foreign exchange reserves of Egypt was affected, under the influence of the outbreak of Corona locally and abroad, amid the exit of investors from debt instruments and the local stock exchange.

Source (Anadolu Agency, Edited)

الأردن الثالث عربيا في ووشر العولوة العالمي 2020

أظهر تقرير صادر عن منتدى الاستراتيجيات الأردني، احتلال الأردن المرتبة الثالثة عربيا في مؤشّر العولمة العالمي 2020، بينما تصدّرت دولة الإمارات العربية المتحدة قائمة الدول العربية، وبدرجة 75.5 / 100، تليها قطر وبدرجة 75.3/ 100. وبحسب المؤشر، احتلّت كلاً من سوبسرا، وهولندا، وبلجيكا، المراتب الثلاثة الأولى عالمياً؛ في حين احتل الأردن المرتبة الـ 45 عالمياً (من أصل 196 دولة) بدرجة مقدارها 73.4/100.

ووفقاً للمؤشر يعتبر الاقتصاد الأردني من أكثر الاقتصادات انفتاحاً على العالم الخارجي، وبالتالي فان أي تقلبات أو صدمات اقتصادية تواجه الدول "المرتبطة أو المؤثرة" بالاقتصاد الأردني سينعكس ذلك على ديناميكيات الاقتصاد المحلى وعلى مستوى العرض والطلب في السوق المحلى، وذلك لما يمتلكه الأردن من مكانة جيوسياسية في المنطقة تحتم عليه التعامل مع الكثير من المعطيات الخارجية سواء كانت سلبية أو إيجابية.

وبتكوّن مؤشر العولمة العالمي 2020، من 3 محاور رئيسية يقع ضمنها مجموعة من المؤشرات الفرعية وهي كل من المحور الاقتصادي الذي يتضمن حصة التجارة الخارجية من إجمالي الناتج المحلي، والاستثمارات الأجنبية المباشرة، واستثمارات الأوراق المالية، إضافة إلى الديون الدولية، والعوائق التي تواجه عمليات التجارة الخارجية. أما المحور الثاني فهو المحور الاجتماعي الذي يشمل حجم المكالمات مع العالم الخارجي، وحجم

تدفق السياح الأجانب، ونسبة الأجانب من إجمالي السكان، كما يتضمن بيانات عن تدفق المعلومات والوصول إلى الانترنت، وحرية الصحافة، وأعداد الطلبة الدوليين ومعدلات الهجرة. أما المحور الثالث وهو المحور السياسي يشمل مؤشرات فرعية متعلقة بعدد السفارات في الدولة، والعضوية في المنظمات الدولية، والمشاركة في مهام مجلس الأمن بما في ذلك عمليات حفظ السلام.

المصدر (صحيفة الدستور الأردنية، بتصرّف)

Jordan is the Third Arab Country in the Globalization Index 2020

A report issued by the Jordan Strategy Forum showed that Jordan ranked third in the Arab world in the Globalization Index 2020, while the United Arab Emirates topped the list of Arab countries, with a score of 75.5/100, followed by Qatar with a score of 75.3/100. According to the index, Switzerland, the Netherlands, and Belgium ranked first in the world; Jordan ranked 45th globally (out of 196 countries), with a score of 73.4/100.

According to the index, the Jordanian economy is considered one of the most open economies to the outside world, and therefore any fluctuations or economic shocks faced by countries "related or influential" to the Jordanian economy will be reflected in the dynamics of the local economy and on the level of supply and demand in the local market. This is due to Jordan's geopolitical position in the region that requires it to deal with many external factors, whether negative or positive.

The global globalization index 2020 consists of 3 main axes,

within which are located a set of sub-indicators, which are each of the economic axis, which includes the share of foreign trade in GDP, foreign direct investment, securities investments, in addition to international debt, and the obstacles facing foreign trade operations. The second axis is the social axis, which includes the volume of calls with the outside world, the volume of the influx of foreign tourists, and the percentage of foreigners in the total population. It also includes data on the flow of information and access to the Internet, freedom of the press, the number of international students and immigration rates. As for the third axis, which is the political axis, it includes sub-indicators related to the number of embassies in the country, membership in international organizations, and participation in the tasks of the Security Council, including peacekeeping operations.

Source (Al-Dustour Jordanian Newspaper, Edited)